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ب�ه رغ�م آنك�ه تصوي�ب 
لايحه تبديل باغات ش�هر 
تهران ب�ه برج ب�اغ ماحصل ش�وراي دوم ش�هر تهران 
بود ك�ه در ش�وراي عالي شهرس�ازي و معماري ش�هر 
ته�ران در اوايل ده�ه 80 نيز ب�ه تصويب رس�يد، اما به 
نظر مي رس�د اعضاي ش�وراي پنجم ش�هر ته�ران اگر 
بخواهند مي توانن�د اين مصوبه را با قي�د دو فوريت لغو 
كنند تا بي�ش از اي�ن باغ�ات پايتخت تخريب نش�ود. 

  
مصوبه برج  باغ ها يكي از مصوبات دوره دوم شوراي شهر تهران 
است كه در پنجاه و سومين جلسه رسمي ـ علني ـ فوق العاده 
شوراي اسلامي شهر تهران در سال۸۲ به تصويب رسيد و بر 
حسب اتفاق نيز در شوراي عالي شهرسازي و معماري كشور 
تأييد شد و در نهايت هم در مفاد طرح تفصيلي شهر تهران 
قرار گرفت. اين مصوبه زماني به جان باغ هاي شهر تهران افتاد 
كه به عنوان يك سند بالادستي از دهه ۸0 تا كنون به عنوان 

ملاك عمل تمام مناطق شهرداري تهران قرار گرفته است. 
بر مبناي اين مصوبه قرار بود متوليان ساخت وساز  صرفاً در 
۳0 درصد از مساحت باغ، ساخت وساز انجام دهند و ۷0 درصد 
باقيمانده باغ را حفظ كنند. هر چند نيت تصويب اين لايحه 
ــوراي دوم خوب بود، اما در عمل مصوبه به اين صورت  در ش
اجرا نشد؛چراكه اولاً شهرداران مناطق در شوراهاي معماري 
بعضاً تا 50 - 40 درصد سطح اشغال در طبقات دادند و ثانياً 
ــاس مصوبات  به بهانه تأمين پاركينگ، در زيرزمين ها بر اس
ــد زيرزمين، تحت  ــيون ماده 5 بعضاً ۶0 تا ۷0 درص كميس
ساخت رفت و با ايجاد رمپ ها و لوپ ها در فضاي باقيمانده كه 
بخشي از فضاي ۷0 درصد باغ را اشغال مي كرد، عملًا باغات 

شهر يكي بعد از ديگري از بين رفت. 
  فقط 2 درصد مساحت تهران باغ است 

ــت اين مصوبه در 14 سال اخير باعث شد  عدم اجراي درس
ــبز و باغات  ــاحت اراضي س تا از مجموع 14 هزار هكتار مس

تهران، حدود ۸ هزار هكتار باقي بماند آن هم در شرايطي كه 
سهم زمين هاي باغي فقط 1۲00 هكتار، يعني معادل كمتر 
از ۲ درصد مساحت پايتخت برآورد مي شود. ضمن اينكه با 
روند پرشتاب ساخت »برج باغ« در سال هاي اخير، احتمال 
مي رود همين عرصه محدود قابل حفاظت، سريع تر از گذشته 

تخريب و محو شود. 
ــت كه در قالب مجوز »برج باغ« همه  نكته قابل تأمل اين اس
مالكان اراضي باغي در پايتخت مي توانند براي تغييركاربري 
زمين مشجر به مسكوني يا تجاري، پروانه قانوني از شهرداري 
دريافت كنند. تا قبل از سال ۸۲، ساخت وساز در زمين هاي 
ــال تا قبل  باغي حداكثر تا چهار طبقه مجاز بود، اما از آن س
ــال۹1، تراكم  ــرح تفصيلي جديد يعني س از رونمايي از ط
ساختماني در اين زمين ها تا دو برابر افزايش پيدا كرد و كل 
ارتفاع مجاز براي بارگذاري مسكوني در باغات تهران به هشت 

طبقه رسيد. 
به رغم تمام مشكلاتي كه مصوبه برج باغ ها براي شهر تهران 
به وجود آورد، محمد حقاني، رئيس كميسيون محيط زيست 
ــهر تهران اعتقاد دارد شوراي پنجم شهر  شوراي چهارم ش
تهران مي تواند با قيد دو فوريت مصوبه برج باغ ها را لغو كند. 
كاري كه قرار بود در شوراي گذشته انجام شود اما ناكام ماند. 
  ناب�ودي تمامي اراض�ي باغي با مصوب�ه 30 درصد 

سطح اشغال
به اعتقاد حقاني عضو شوراي چهارم، تنها همين مصوبه كافي 
بود تا تمامي باغات و درختان تهران نابود شود. علت آن هم 
ايراد در نوع مصوبه و اجراي آن بود كه مورد قبول شهرداري 
ــوراي دوم و سوم رعايت  قرار نگرفت و به رغم تصويب در ش
ــوراي چهارم با آگاه سازي عمومي مورد  نشد، تا اينكه در ش

پيگيري قرار گرفت. 
ــهر تهران توضيح مي دهد،  آنطور كه عضو سابق شوراي ش
۳0درصدي كه براساس مصوبه برج باغ ها براي ساخت وساز 
اختصاص مي يافت، بسيار زياد بود. زماني كه معاون خدمات 

شهري شهرداري تهران بودم قرار بود ۷ درصد سطح اشغال 
باغ در نقاطي كه درخت وجود ندارد به ساخت وساز اختصاص 
يابد و طبقه تشويقي نيز براي مالك مفهومي نداشت و حقوق 
مالك بايد در جاي ديگر منظور مي شد، اما درمورد اين مصوبه 
در واقعيت 40 تا 50 درصد سطح اشغال داده مي شد و براي 
ــاغ را خاكبرداري مي كردند،  تأمين پاركينگ تا صددرصد ب
بنابراين ۳0 درصد سطح اشغال شوخي بيش نبود و باغ عملًا 

نابود مي شد. 
بررسي ها نشان مي دهد اشكال عمده مصوبه برج باغ ها پهنه 
بندي در طرح جامع و تفصيلي بود و ظلم بزرگي در اين مورد 
ــا در برخي مناطق در  صورت گرفت. به اين ترتيب كه باغ ه
پهنه G قرار داشت و مشمول ضوابطي جداگانه بود و در برخي 
نقاط ديگر نيز باغات در ساير پهنه ها قرار داشت و به عنوان باغ 
شناخته نمي شد، بنابراين ساخت و ساز در آن با شاخص هاي 

ديگري صورت مي گرفت. 
  وعده براي اعلام اسامي متخلفان 

 بحث قطع درختان و از بين بردن باغات همچنان از مطالبات 
شهروندان در دوره هاي مختلف مديريت شهري بوده است. با 
اين وجود متأسفانه ادامه روند تخريب باغات و قطع درختان 
افكار عمومي را تحت تأثير قرار داده است. از اين رو شهربانو 
اماني، نماينده مردم در شوراي شهر تهران در تذكري در اين 
خصوص با مسببان قطع درختان در خيابان وليعصر گفت: 
طبق گزارشات واصله از شهروندان، پيمانكار حفظ فضاي سبز 
محله حكيميه تهرانپارس، تحت عنوان حذف سرشاخه هاي 
زائد، اقدام به بريدن درختان خيابان سازمان آب نموده و پس 
از جدا كردن تنه درختان قابل فروش، سرشاخه هاي زائد را 
در كنار خيابان رها كرده كه تماس هاي  شهروندان با سامانه 

1۳۷ نيز بي پاسخ مانده است. 
ــاي زيبا و درختان  ــهر تهران از ديرباز به باغ ه وي افزود: ش
ــهرت داشته است كه متأسفانه  تنومند حاشيه خيابان ها ش
در چند سال گذشته، اين درختان كه بخشي از هويت شهر 

هستند دستمايه سودجويي هاي فراوان قرار گرفته اند. 
ــوراي اسلامي  رئيس كميته ايمني عمران و حمل و نقل ش
شهر تهران تصريح كرد: ضمن تقاضا از شهرداري تهران براي 
ــئولان خاطي، انتظار ما از شهردار  برخورد با پيمانكار و مس
ــراث طبيعي و  ــت ويژه به حفظ اين مي محترم تهران اهمي

ارزشمند است. 
بر اين اساس اماني تقاضا كرد خاطيان معرفي شوند. از اين 
رو شهربانو اماني در گفت وگو با خبرنگار» تيتر شهر« گفت: 

كساني كه متخلف هستند بايد اسامي شان عنوان شود. 
وي ادامه داد: معتقدم مبارزه با فساد، وظيفه حاكميت است و 
براي اينكه ريشه فساد خشك شود، بايد با آن برخورد گردد. 
متأسفانه اين روندها ساختاري شده ،اما هميشه گفته شده 
است با دانه درشت ها مبارزه خواهند كرد از اين رو بايد اسامي 

آنها گفته شود. 
ــخنان مقام معظم  ــهر تهران با تأكيد بر س عضو شوراي ش
رهبري گفت: همه اينها مغاير با سخنان رهبري در هفدهم 
اسفند سال ۹۳ است. ايشان فرمودند مردم بايد نظارت كنند 

و با تخلف برخورد شود. 
اماني ادامه داد: هنگامي كه رهبر انقلاب، شفاف در اين زمينه 
عنوان مي كنند بايد با متخلفان برخورد شود، حداقل ترين كار 

اين است كه اسامي اعلام گردد. 
ــيون پيگير تخلفات حوزه فضاي سبز  وي با اشاره به كميس
ــيون تخصصي عنوان كرده است اسامي آنان  افزود: كميس
ــخصي كردن منافع  ــد. از اين رو بايد با ش عنوان خواهد ش
ــود. برخورد با دانه درشت ها از  عمومي، قاطعانه برخورد ش
ــود. حتي رهبري گفته اند به بهانه  ــروع ش همين جا بايد ش
حوزه علميه و مساجد هم نبايد منافع عمومي به خطر بيفتد 

و فردي شود. 
بر اين اساس محمد سالاري، رئيس كميسيون شهرسازي و 
معماري در مورد اعلام اسامي متخلفان تخريب باغات و فضاي 
سبز اعلام كرد در آينده نزديك اين وعده محقق خواهد شد. 

 بعد از حادثه پلاسكو حساس�يت ها نسبت به سازه هاي 
ناايم�ن افزاي�ش يافت�ه اس�ت. براي�ن اس�اس تاكنون 
چندين پاس�اژ و انب�ار ناايم�ن در پايتخت پلمب ش�ده 
اس�ت و در اينباره رئيس كميس�يون س�لامت و محيط 
زيس�ت ش�وراي ش�هر تهران با اعلام اينكه 243 مكان 
ناايمن در ش�هر ته�ران وج�ود دارد خب�ر از پلمب اين 
س�ازه ها با هماهنگي دس�تگاه قضا داد. از س�وي ديگر 
صدور»شناس�نامه ايمن�ي« ب�راي س�اختمان ها در 
دس�تور كار مديري�ت ش�هري ق�رار گرفت�ه اس�ت .

  
 روند صدور اخطار و پلمب سازه هاي ناايمن در پايتخت بعد 
از حادثه دلخراش پلاسكو سرعت گرفته است و بر اين اساس 
پاساژ مبصر، دراكولا و نبوت در چندين انبار ناايمن در چند 
نقطه پايتخت با دستور قضايي پلمب شده است. شناسايي و 
سازه هاي ناايمن و اقدامات ايمن حالا در چند نقطه پايتخت 
ــت. در اين خصوص زهرا صدراعظم نوري،  سرعت گرفته اس
رئيس كميسيون سلامت و محيط زيست شوراي شهر تهران 
ــهر تهران وجود دارد،  با اعلام اينكه ۲4۳ مكان ناايمن در ش
ــاژ هاي ناايمن در مناطق 11 و 1۲ شناسايي شده  گفت: پاس
كه با هماهنگي دستگاه قضا پلمب شدند. وي افزود: مديريتي 
كه در شهر تهران اعمال مي شود، بايد مديريت يكپارچه باشد 
و از قدرت، امكانات و تجهيزات كافي برخوردار باشد تا هنگام 
بروز حوادث و بحران بتوان به خوبي مديريت كرد. در گذشته 
مسئوليت هماهنگي تيم مديريت بحران بر عهده شهرداري 
بود، اما در لايحه اي كه هم اكنون در اختيار مجلس قرار دارد 
قرار است اين مسئوليت به وزارت كشور تفويض شود. اين عضو 
شوراي شهر تهران تأكيد كرد: سازمان آتش نشاني گزارشي 
از وضعيت پاساژهاي ناايمن به كميته ايمني و مديريت بحران 
ــاني و الزاماتي  ارائه كرد كه در اين گزارش اقدامات آتش نش
ــده، ارائه شد. همچنين  ــاژها ايجاد ش كه براي ذينفعان پاس

دستورالعمل آتش نشاني در اين پاساژها نصب شده و اقداماتي 
ــت كه در مدت زمان تعيين شده  در اين اماكن آغاز شده اس

براي ايمني پاساژها انجام خواهد شد. 
  پلمب ساختمان آخرين ابزار است

سعيد سعيديان، عضو هيئت مديره سازمان نظام مهندسي 
ــتان تهران درباره بحث ايمني ساختمان هاي  ساختمان اس
با قدمت بالا در تهران و مشابه ساختمان پلاسكو و كويتي ها 
گفت : حدود ۳ هزار ساختمان ناايمن در پايتخت وجود دارد 
كه براي جلوگيري از بروز اتفاقات مشابه ساختمان پلاسكو 
بايد مقام سازي شوند، اما نيازي به پلمب ندارند. وي با اشاره 
ــاختمان كويتي ها پس از سانحه پلاسكو تصريح  به پلمب س
ــت،اما زماني كه صاحبان  كرد: پلمب كردن آخرين ابزار اس
ــكلي حاضر به تمكين نباشند، طبيعي  ــاغل به هيچ ش مش

است كه با اين ابزار عملياتي شود. سعيديان تأكيد كرد: اگر 
شهرداري از كسبه اي طلب داشته باشد، پس از صدور چندين 
بار اخطار حتي بلوك سيماني مقابل واحد صنفي مي گذارد تا 
صاحبان مشاغل به فكر باشند. بحران هاي مشابه پلاسكو نيز 
ــر و كار دارد و مي تواند افكار  شوخي نيست و با جان مردم س
عمومي را جريحه دار كند، بنابراين بايد مسئولان به طور جد 

پيگير باشند. 
  صدور شناسنامه ايمني براي ساختمان ها 

ــهر تهران با بيان اينكه  علي نوذرپور، شهردار منطقه ۲۲ ش
هنوز شناخت دقيقي از وضعيت ايمني ساختمان هاي واقع در 
منطقه نداريم، گفت: بي ترديد بايد براي تمام ساختمان هاي 
ــود؛ به شكلي كه تك تك  موجود شناسنامه ايمني صادر ش
ــاژها و اماكن عمومي با همكاري مردم و هيئت  برج ها، پاس

ــي قرار گيرند. وي در خصوص  مديره مجتمع ها مورد بررس
ــاي طبيعي و رعايت  آمادگي منطقه ۲۲ براي مقابله با بلاي
سطح ايمني در ساخت و سازهاي منطقه ۲۲ گفت: موضوع 
ــطه قانون تشكيل سازمان  مديريت بحران در تهران به واس
مديريت بحران كمي با ساير شهرهاي كشور متفاوت است، 
به اينگونه كه مديريت بحران در كلانشهر تهران به شهرداري 
ــهرداري ها در  ــت كه ساير ش ــده، اين در حالي اس واگذار ش

خصوص مديريت بحران وظيفه قانوني ندارند. 
ــه تمهيداتي در نظر  ــد كرد: در مناطق ۲۲ گان  نوذرپور تأكي
ــوله هايي براي مديريت بحران  گرفته شده است؛ از جمله س
ــده و در ذيل ايجاد اين سوله ها فعاليت ها و تدابيري  ايجاد ش
اتخاذ شده است، اما واقعيتي كه در منطقه ۲۲ وجود دارد اين 
است كه ما شناخت دقيقي از وضعيت ايمني ساختمان هاي 
ــكلات  واقع در منطقه نداريم. وي افزود: در حال حاضر مش
ايمني ساختمان ها به طور كامل احصا نشده و به تبع آن راهكار 
مناسبي نيز براي مقابله با حوادث در آنها انديشيده نشده است. 
قطعاً بايد اين ساختمان ها ايمن سازي و شناسنامه ايمني آنها 

نيز صادر شود. اين موارد در دستوركار ما قرار گرفته است. 

شناسايي و پلمب سازه هاي ناايمن پايتخت سرعت گيرد 

 صدور »شناسنامه ایمني«  براي ساختمان ها شاید وقتی دیگر!

تصوير شهر در شبكه های مجازي
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با كوچک ترين زمين لرزه خانه های گلی روستاييان تبديل به ويرانه می شود )زلزله كرمان(

بايد براي تمام س�اختمان هاي موجود 
شناس�نامه ايمن�ي ص�ادر ش�ود؛ ب�ه 
ش�كلي كه تک ت�ک برج ها، پاس�اژها 
و اماك�ن عمومي ب�ا همكاري م�ردم و 
 هيئت مديره مجتمع ها مورد بررس�ي

 قرار گيرند

ش�هر تهران از ديرباز به باغ هاي زيبا و 
درختان تنومند حاشيه خيابان ها شهرت 
داشته است كه متأس�فانه در چند سال 
گذشته، اين درختان كه بخشي از هويت 
شهر هستند دستمايه سودجويي هاي 

فراوان قرار گرفته اند

    از شهر 

وعده شورايي ها براي اعلام اسامي متخلفان باغات 
نابودي 5 هزار هكتار باغ تهران به خاطر مصوبه »برج باغ« 
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محيط زيست

 سال هاس�ت دولت س�هم خود را به صورت تمام وكمال در توسعه حمل و نقل 
عمومي پرداخت نكرده است و مسائل و مش�كلات حمل و نقل عمومي فقط در 
ميان مديريت شهري دست به دست مي ش�ود. دولت در مديريت جديد نيز به 
بهانه هاي مختلف سهم خود را پرداخت نكرده اس�ت، بنابراين سرعت احداث 
و تكميل نيز در دوره جديد مديريت ش�هري كاهش يافته و شهرداري مجبور 
ش�ده اس�ت تا س�هم دولت را پرداخت كند. دولت با خالي كردن پشت مترو و 
عمل نك�ردن به وعده هاي خود همواره به ش�هر و ش�هروندان بدهكار اس�ت. 
 كمك به توسعه حمل ونقل عمومي از جمله مترو مي تواند به سرعت تكميل شبكه 
حمل ونقل را افزايش دهد و از تبعات آن يعني تخريب محيط زيست شهري و اتلاف 
زمان بكاهد. براين اساس معاون حمل ونقل و ترافيك شهرداري تهران با اشاره به اينكه 
پيشنهادهايي به شوراي شهر براي اخذ عوارض داده شده است، گفت: مترو سالي ۷00 
ميليارد تومان زيان مي دهد كه بايد هزينه هاي شركت مترو با توجه به اينكه خدمات ده 

است، از طريق عوارض يا كمك هاي دولت تأمين شود. 
 محسن پورسيدآقايي در مورد اقدامات صورت گرفته در معاونت حمل ونقل ترافيك 
شهرداري تهران اظهار داشت: كمبود منابع مالي زيادي داريم كه بايد از طرق مختلف 
تأمين شود. وي افزود: تنها راه تأمين منابع مورد نياز اخذ عوارض نيست و دولت هم 
بايد در اين خصوص به تعهدات خود عمل كند تا بتوانيم اقداماتي مناسب در راستاي 

كاهش آلودگي هوا، ترافيك و حمل ونقل داشته باشيم. 
معاون حمل ونقل و ترافيك شهرداري تهران افزود: رايزني هايي صورت گرفته تا در 

بودجه ۹۷ مبلغي را در شهرداري تهران بابت تعهدات دولتي اختصاص دهند. 
پورسيدآقايي گفت: بعضي عوارض را به شورا پيشنهاد داده ايم؛ چراكه شهرداري امكان 

اخذ عوارض بدون مصوبه شورا را ندارد. 
وي در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه چرا مترو وارد بورس نمي شود، بيان كرد: مترو 
سالي ۷00 ميليارد تومان زيان مي دهد و شركت زيان ده نمي تواند وارد بورس شود. 

معاون حمل ونقل و ترافيك شهرداري تهران افزود: متروي تهران خدمات مي دهد و 
هزينه هاي آن بايد تأمين شود و اين هزينه ها يا بايد از سوي دولت يا از طريق فروش 

عوارض ساختماني تأمين گردد. 
معاون حمل ونقل و ترافيك شهرداري تهران به كاهش درآمدهاي پايدار شهرداري 
ــاره كرد و گفت: از محل ماليات ارزش افزوده ۲ هزار ميليارد تومان از سهم  تهران اش

شهرداري تهران كسر شده است و تنها ۲ هزار ميليارد تومان پرداخت كرده اند. 
پورسيدآقايي در پايان افزود: قيمت تمام شده بليت مترو ۲هزار و۳00 تومان است كه 

ما ميانگين 500 تومان از مردم دريافت مي كنيم. 
   كمبود تجهيزات براي تكميل خط 6 مترو 

دكتر محمدعلي كروني، دبير كميسيون عمران و حمل ونقل شوراي شهر تهران، با 
اشاره به بازديدش از خط ۶ مترو با بيان اينكه كارگروه بازديدها به دستور رئيس شوراي 
شهر، بررسي وضعيت مترو را به صورت ويژه در دستور كار قرار داده است، گفت: اين 
ــكلات در حل  كارگروه از روند تكميل خط ۶ مترو بازديد كرد تا ضمن احصاي مش

مشكلات آن توسط شوراي شهر كمك كند. 
وي با بيان اينكه خط ۶ مترو از جمله خطوطي است كه از يك سال پيش در دستور 
كار جدي شهرداري قرار گرفت، گفت: با توجه به مسير استراتژيكي كه اين خط طي 
مي كند، مي توانست در صورت تكميل مسافران زيادي را جابه جا كند. به خصوص در 
منطقه شمال و شمال غرب تهران كه از نظر وضعيت حمل ونقل عمومي فقير هستيم 
كه متأسفانه اين مهم محقق نشد. كروني با بيان اينكه مشكل خط ۶ كمبود تجهيزات 
است، افزود: در بحث ساختماني و تكميل ايستگاه ها پيشرفت خوبي داشته است و در 
صورت تكميل تجهيزات در اولويت افتتاح قرار دارد؛ چراكه مشكلات خط ۷ مترو را نيز 

ندارد و مي توان نسبت به افتتاح سريع تر آن نسبت به خط ۷ اقدام كرد. 
دبير كميسيون عمران و حمل ونقل شوراي شهر تهران با بيان اينكه مشكل تجهيزات 
ــت، گفت: متأسفانه صرفاً منابع  در خط ۶ مترو به دليل عدم برنامه ريزي رخ داده اس
اعتباري بانك شهر به سمت ساخت ساختمان تزريق شده و بحث تجهيزات مغفول 
ــط ۶ مترو را با  ــتند حدود ۹ الي 10 كيلومتر خ ــت، در حالي كه مي توانس مانده اس
ــانند، اما گويا هدف آقايان در دوره قبل اين بوده  تجهيزات كامل به بهره برداري برس

است كه كل خط ۶ را  مانند خط ۷ به بهره برداري برسانند. 
وي با اشاره به تأكيد شهردار تهران مبني بر ايمن سازي خط ۷ تا پايان سال گفت: بايد 
تدبيري نيز در اين خصوص انديشيده شود؛ چراكه هنوز منابع اعتباري به خط ۷ تزريق 
نشده است و روند بهسازي به كندي صورت مي گيرد كه البته در راه خط ۷ مشكلات 
جدي وجود دارد و بحث سيگنالينگ آن بيش از 100 ميليارد تومان هزينه دارد. غير از 
آن بحث احداث و تملك زمين براي هواكش ها نيز به اصلي ترين چالش اين خط مترو 
ــت چون در امتداد بزرگراه نواب كسبه اجازه نمي دهند زمين جلوي  تبديل شده اس
ملك شان به هواكش تبديل شود كه يا بايد از تأسيس برخي از هواكش ها بگذريم يا 
زمين هايي دورتر خريداري كنيم كه از طريق كانال زيرزميني به مترو متصل شوند. 

كار بسيار سختي در پيش است. 
ــارد تومان  ــي 150 ميلي ــق 100 ال ــرو با تزري ــاز اول خط ۶ مت ــه كروني ف  به گفت

تكميل مي شود. 

مترو سالي ۷00 ميليارد تومان زيان مي دهد

دولت پشت مترو را خالي كرد 


